
  جام جهانی2022 با شگفتی ها و فراز و نشیب های 
زیادی همراه بوده است. آیا ما با یک جام جهانی متفاوت 

و جذاب مواجه هستیم؟
در جام جهانی اخیر اتفاقاتی رخ داده که در جام های قبلی رخ 

نمی داد. این وضعیت نشان می دهد 
که فوتبال در قاره های مختلف به 
هم نزدیک شده و در شرایط کنونی 
تیم های مختلف در سطح جهان 
نسبت به گذشته پیشرفت داشته و از 
دانش روز استفاده می کنند. پیشرفت 
فوتبال به کشورهایی نفوذ کرده 
که در گذشته حرفی برای گفتن 
نداشتند اما امروز در جام جهانی 
حضور دارند. نمونه این کشورها 
کاناداست که در گذشته نامی در 
جهان فوتبال نداشت اما امروز در 
این در  جام جهانی حضور دارد. 
حالی است که برخی تیم های بزرگ 
جهان مانند ایتالیا که سابقه چهاربار 
قهرمانی جهان دارند در جام جهانی 
قطر حضور ندارند. در حدود هفت یا 
هشت بازیکن تیم کانادا سیاهپوست 
هستند که این وضعیت نشان می دهد 

این بازیکنان را از قاره های آفریقا یا آمریکا به تیم خود آورده اند. 
اگر به وضعیت تیم های حاضر در جام جهانی دقت کنیم متوجه 
می شویم که وضعیت نژادی بازیکنان مانند رنگین کمان شده 
و از همه رنگ ها در تیم ها حضور دارند. این موضوع نشان 
می دهد که تیم ملی یک کشور دیگر مانند گذشته مخصوص 
خود آن کشور نیست و در آن بازیکنانی مورد استفاده قرار 
می گیرد که به جای دیگری تعلق دارند. نکته دیگر اینکه در 
جام جهانی قطر شگفتی های زیادی رخ داده و ما شاهد بودیم 
تیم هایی مانند آرژانتین و آلمان که تیم های بزرگی هستند و 
سابقه قهرمانی در جام جهانی را دارند در مقابل تیم هایی مانند 
عربستان و ژاپن شکست خوردند. این موضوع نشان می دهد 
که فوتبال کشورهای مختلف به هم نزدیک شده و دیگر مانند 
گذشته نیست که تیم های بزرگ بتوانند به راحتی به تیم های 
ضعیف تر چند گل بزنند. در شرایط کنونی بازی های جام جهانی 
سخت تر از گذشته شده و هیچ تیمی قبل از بازی نمی تواند 

ادعای پیروزی کند. 
  چرا ایران در بازی مقابل انگلیس با چنین نتیجه ای 
شکست خورد؟ چه عواملی در این شکست نقش 

داشتند؟
در این زمینه دو عامل نقش مهم تری دارند. نخست وضعیت 
روحی و روانی بازیکنان تیم ملی بود که تا قبل از آغاز بازی در 
شرایط خوبی به سر نمی برند. به هر حال وضعیت اجتماعی 
و اتفاقاتی که در جامعه رخ داده بود روی بازیکنان تیم ملی 
تأثیر گذاشته بود. از سوی دیگر مردم نیز از بازیکنان تیم ملی 
انتظاراتی داشتند که این انتظارات با توجه به شرایطی که 
برای تیم ملی فراهم شده بود تا حدود زیادی تحت الشعاع قرار 
گرفته بود. به همین دلیل بازیکنان تیم ملی در بازی با انگلیس 
از تمرکز کافی برخوردار نبودند. عامل مهم دیگری که در این 
زمینه نقش داشت ترکیبی بود که آقای کی روش برای تیم ملی 
در نظر گرفته بود که ترکیب مناسبی نبود و ما شاهد نوعی 
سردرگمی در بازی تیم ملی بودیم. ما در بازی با انگلیس شش 
گل دریافت کردیم این در حالی است که حسینی به عنوان 
دروازه بان تیم ملی روی هیچ کدام از این گل ها مقصر نبود. این 
موضوع به خوبی نشان می دهد که ترکیبی که مربیان تیم ملی 
برای بازی با انگلیس در نظر گرفته بودند مناسب این بازی نبود. 
این وضعیت به خصوص در نیمه نخست بازی بیشتر به چشم 
می آمد اما در نیمه دوم با تغییراتی که صورت گرفت تا حدود 
زیادی وضعیت بهتر شد. البته بازی های پرگل در جام جهانی 

وجود داشته و تیم های دیگر نیز با این وضعیت مواجه بوده اند. 
به عنوان مثال اسپانیا نیز به کاستاریکا 7گل زد و یا فرانسه و 

کرواسی نیز چهار گل به استرالیا و کانادا زدند. 
  چه اتفاقی رخ داد که تیم ایران پس از یک بازی 
سوال برانگیز در مقابل انگلیس 
یکباره در مقابل ولز بازی خوبی 

انجام داد و به پیروزی رسید؟
انگلیس شرایط  با  بازی  از  پس 
تیم ملی تغییر کرد و تیم از نظر انگیزه 
در وضعیت بهتری قرار گرفت. ضمن 
اینکه ولز نیز از قدرت انگلیس برخوردار 
نبود. با این وجود تیم ملی ایران در 
بازی با ولز بازی خوب و قابل قبولی 
از خود نشان داد و در نهایت نیز موفق 
شد با دو گل تیم ولز را شکست دهد. 
نکته مهمی که در این زمینه وجود دارد 
که تیم های هم گروه ایران دارای یک 
سبک بازی به نام »سبک انگلیسی« 
هستند. تیم های انگلیس، ولز، آمریکا 
و حتی تیم هایی مانند اسکاتلند و 
استرالیا نیز دارای همین سبک هستند. 
از نظر زبانی و فرهنگی نیز این کشورها 
اشتراکات زیادی دارند. به همین دلیل 
تیم ایران با یک سبک بازی فوتبال مواجه است که البته با 
تفاوت هایی جزئی از سوی تیم های هم گروه خود ارائه می شود. 
من از ابتدا با مدیریت آقای تاج و کفاشیان در فدراسیون 
فوتبال مخالف بودم. پس از آن نیز آقای تاج با بهانه اینکه 

دچار بیماری قلبی هستند کناره گیری 
کردند اما دوباره در آستانه جام جهانی 
در انتخابات فدراسیون شرکت کردند 
و به عنوان رئیس انتخاب شدند. نکته 
جالب این است که اگر یک مربی 
ایرانی یا حتی آقای اسکوچیج سرمربی 
تیم ملی بود و در مقابل انگلیس شش 
گل می خورد این افراد عنوان می کردند 
که عده ای اجازه ندادند آقای کی روش 
را بیاوریم و به همین دلیل این اتفاق 
برای فوتبال کشور رخ داده است. 
واقعیت این است بازی انگلیس دارای 
شرایط خاص خود است و ارتباطی به 
این نداشت که چه کسی مربی تیم ملی 
باشد. نحوه چینش بازیکنان در بازی 
با انگلیس خوب نبود. به همین دلیل 
دفاع وسط ها اشتباهات زیادی داشتند. 
از سوی دیگر دفاع کناری ها نیز به دلیل 
سن بالایی که داشتند از وضعیت خوبی 
برخوردار نبودند و در مقابل مهاجمان 
انگلیس روز خوبی را سپری نکردند. در 
خط هافبک نیز ما روز خوبی نداشتیم. 
این در حالی است که در روزی که 
هافبک های یک تیم خوب بازی نکند 
تیم با چالش های جدی مواجه می شود 

که این وضعیت برای تیم ایران در مقابل انگلیس رخ داد. برای 
من این موضوع مهم است که چرا آقای تاج دوباره به فدراسیون 

بازگشت. 
  به هر حال کی روش انتخاب تاج بود و اگر تاج رئیس 
فدراسیون نمی شد کی روش در جام جهانی سرمربی 
تیم ملی نبود. آیا ما بدون کی روش در جام جهانی نتیجه 

بهتری می گرفتیم؟
به هر حال این اتفاق رخ داده و امروز کی روش سرمربی 
تیم ملی است. در شرایط کنونی تیم ملی نیاز به حمایت دارد 

و به همین دلیل از اظهارنظر صریح در این زمینه خودداری 
می کنم. برخی اگر تیم ملی با مربی ایرانی و یا آقای اسکوچیچ 
در مقابل انگلیس شش گل می خورد عنوان می کردند که اجازه 
ندادند کی روش را بیاوریم و به همین دلیل در جام جهانی نتیجه 
نگرفته ایم. کی روش مربی خوبی است اما امتحان خود را در 
هشت سالی که سرمربی تیم ملی بود پس داده است. ما در زمان 
مربیگری وی تنها به جام جهانی صعود کردیم، اما نتوانستیم 
قهرمانی آسیا را به دست بیاوریم که یکی از اهداف مهم فوتبال 
ماست و می تواند نقش مهمی در افزایش اعتبار فوتبال ملی ما 
داشته باشد. ما در حدود44 سال است که قهرمان آسیا نشده ایم. 
این در حالی است که آقای کی روش در هشت سالی که سرمربی 
تیم ملی بود این فرصت را داشت که تیم ملی را قهرمان آسیا کند. 
ما نیاز به مربی داریم که بتواند ایران را قهرمان آسیا کند. برخی 
فکر می کنند چون ما در رنکینگ فیفا در صدر آسیا قرار داریم 
کفایت می کند. این در حالی است که این موضوع کافی نیست و 
ما نیاز داریم بعد از44 سال دوباره قهرمانی آسیا را تجربه کنیم. 
اینکه ما در چند دوره اخیر به جام جهانی صعود کرده ایم کفایت 
نمی کند و بلکه نیاز داریم در آسیا نیز نتیجه بگیریم. به احتمال 
زیاد جام جهانی بعدی تیم های بیشتری از آسیا به جام جهانی 
صعود خواهند کرد. در چنین شرایطی این احتمال وجود دارد 
که تیم های رده دو یا سه آسیا مانند هند نیز در جام جهانی 
حضور داشته باشند. نکته دیگری که مورد آقای کی روش وجود 
دارد این است که ایشان حق اظهارنظر در زمینه های اجتماعی و 
اقتصادی درباره مردم ایران را ندارد. آقای کی روش یک خارجی 
است و برای مربیگری فوتبال به ایران آمده است. به همین دلیل 

باید همه تمرکز و توجه خود را متوجه فوتبال کند .
  تیم  ملی امروز در یک بازی تاریخی در مقابل آمریکا 
قرار خواهد گرفت و در صورت به 
دست آوردن یک تساوی نیز به 
مرحله بعدی جام جهانی صعود 
خواهد کرد. ارزیابی شما از این 

بازی چیست؟
 من معتقدم تیم ایران90 درصد 
از گروه خود صعود می کند و در 
مقابل آمریکا شکست نمی خورد. 
به نظر من ما در بدترین شرایط در 
مقابل آمریکا مساوی می کنیم که 
با این مساوی نیز به مرحله بعدی 
جام جهانی صعود خواهیم کرد. البته 
بازی با آمریکا بازی آسانی نیست، 
بلکه بازی سختی خواهد بود. پس 
از پیروزی تیم ملی در مقابل ولز تیم 
از انگیزه خوبی برخوردار شده است. 
این در حالی است که تیم ملی از 
بازیکنان باکیفیتی بهره می برد که 
این موضوع می توان کفه را به سود 
ایران سنگین کند. آقای کی روش 
نباید اشتباهات خود را مثل چینش 
بازیکنان در مقابل انگلیس تکرار 
کند، بلکه باید به شکلی تیم را ارنج 
کند که بتواند در مقابل آمریکا بازی 
قابل قبولی از خود ارائه کند. من 
پیروزی بر آمریکا را دور از دسترس نمی دانم و معتقدم تیم 
ایران از چنین ظرفیتی برخوردار است که تیم آمریکا را شکست 
بدهد. با این وجود ما در صورت مساوی نیز از گروه خود صعود 
می کنیم. نکته مهمی که وجود دارد این است که در شرایط 
کنونی باید همه تمرکز بازیکنان و کادر فنی روی بازی با آمریکا 
باشد و از پرداختن به حریف احتمالی بعدی ایران خودداری 
کنند. اگر ایران بتواند از گروه خود صعود کند بازی های بعدی 
شرایط خاص خود را دارد و می توان نسبت به آینده تیم ملی در 

جام جهانی بیش از گذشته امیدوار بود. 
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در ابتدای پیروزی انقلاب اسلامی توجه به حقوق شهروندی و 
نظام برخاسته از آن پاسداری از آزادی بیان و قلم و حق انتخاب 
از جمله رعایت سلامت امور و الزام حضور مردم و نمایندگان آنها 
به ویژه رسانه و مطبوعات در صحنه اداره کشور سرلوحه کارها 
بود اما با شروع تهدیدها، مشکلات، دفاع مقدس و تحریم ها؛ 
برخی مسائل چنان اهمیت یافت که نه تنها ضرورت اعمال 
نظارت و انتقاد از اهمیت سابق برخوردار نبود، بلکه در ادامه 
انتقاد و ذکر ایراداتی در خصوص روندها و رویکردهای جاری 
در جامعه و بعضا برخی عملکردهای مسئولان و صحبت از 
اعمال نظارت و تاکید بر شفافیت نیز چندان به مذاق عده ای 
خوش نیامد. با این حال با عنایت به اوضاع کشور و نارضایتی 
برخی از عملکردها و اعتراضات چند هفته اخیر و اینکه برخی 
هنوز هم معتقدند که اشکالی به روند عملکردها و رویکردها در 
خصوص برخی مسائل در جامعه وارد نیست اما آنچه مسلم است 
با توجه به شرایط اقتصادی و معیشتی و تنگناهایی که جامعه 
با آنها مواجه است مردم حق دارند معترض باشند. به هر صورت 
موفق ترین دولت ها هم در نحوه اداره کشورشان دارای اشکال 
هستند و به همین دلیل هم هست که از آزادی بیان، قلم، رسانه 
و احزاب و دیگر تشکل های سیاسی پاسداری می نمایند تا اینکه 
برای پیشرفت و توسعه کشور در کنار حاکمیت باشند. لذا به نظر 
می رسد که دولت و مجموعه حاکمیت باید از انتقادات دلسوزانه 
رسانه ها استقبال کنند و آنها را در راستای رشد و اعتلای کشور 
ببینند. به نظر می رسد از آنجا که رسانه ها تاثیر خاص خود را 
در جامعه دارند و می توانند به عنوان یک حلقه واسط میان 
حاکمیت و جامعه عمل کنند؛ نوع تعامل مثبت و موثر دولت و 
حاکمیت با رسانه ها بسیار بهتر می تواند در این شرایط وضعیت 
را بهتر و بیشتر به سمت و سوی آرامش و حرکت در جهت حل 
مشکلات پیش ببرد. اینکه بعضا برخی دستگاه ها با وجود اشکال 
و ایراد در نوع عملکردها و اقدامات زیر بار انتقاد و اعتراض نروند 
چندان درست نیست و نه تنها به رفع ایرادات و مشکلات منجر 
نخواهد شد بلکه شاهد افزایش مشکلات و مسائل مختلف در 
جامعه خواهیم بود که ادامه دار بودن آن صرفا سبب افزایش 

بی اعتمادی بین دولت و ملت خواهد شد. 

یادداشت

  علی محمد نمازی
 فعال سیاسی

بازیکنان تیم ملی در بازی 
با انگلیس از تمرکز کافی 
برخوردار نبودند. عامل 
مهم دیگری که در این زمینه 
نقش داشت ترکیبی بود که 
آقای کی روش برای تیم ملی 
در نظر گرفته بود که ترکیب 
مناسبی نبود و ما شاهد 
نوعی سردرگمی در بازی 
تیم ملی بودیم. ما در بازی 
با انگلیس شش گل دریافت 
کردیم این در حالی است که 
حسینی به عنوان دروازه بان 
تیم ملی روی هیچ کدام از این 
گل ها مقصر نبود

در جام جهانی اخیر اتفاقاتی 
رخ داده که در جام های قبلی 
رخ نمی داد. این وضعیت 
نشان می دهد که فوتبال 
در قاره های مختلف به هم 
نزدیک شده و در شرایط 
کنونی تیم های مختلف 
در سطح جهان نسبت به 
گذشته پیشرفت داشته 
و از دانش روز استفاده 
می کنند. پیشرفت فوتبال 
به کشورهایی نفوذ کرده 
که در گذشته حرفی برای 
گفتن نداشتند اما امروز 
در جام جهانی حضور 
دارند. نمونه این کشورها 
کاناداست که در گذشته 
نامی در جهان فوتبال 
نداشت اما امروز در 
جام جهانی حضور دارد

نکتـــــه
 

آرمان ملی-  احسان انصاری: تیم  ملی ایران و آمریکا امشب در یک دیدار سرنوشت ساز با هم دیدار می کنند تا تکلیف تیم های صعود کننده از گروه دوم 
جام جهانی مشخص شود. این در حالی است که به احتمال زیاد ایران با یک تساوی مقابل آمریکا نیز می تواند از گروه خود صعود کند. »آرمان ملی« برای 
تحلیل و ارزیابی وضعیت تیم ملی در جام جهانی قطر و بازی ایران و آمریکا با ناصر ابراهیمی، مربی اسبق تیم ملی گفت وگو کرده است. ابراهیمی معتقد است: 
»من معتقدم تیم ایران90 درصد از گروه خود صعود می کند و در مقابل آمریکا شکست نمی خورد. به نظر من ما در بدترین شرایط در مقابل آمریکا مساوی 
می کنیم که با این مساوی نیز به مرحله بعدی جام جهانی صعود خواهیم کرد. البته بازی با آمریکا بازی آسانی نیست و بلکه بازی سختی خواهد بود. پس از 
پیروزی تیم ملی در مقابل ولز تیم از انگیزه خوبی برخوردار شده است. این در حالی است که تیم ملی از بازیکنان باکیفیتی بهره می برد که این موضوع می تواند 
کفه را به سود ایران سنگین کند. کی روش نباید اشتباهات خود را در چینش بازیکنان مقابل انگلیس تکرار کند، بلکه باید به شکلی تیم را ارنج کند که بتواند 
در مقابل آمریکا بازی قابل قبولی از خود ارائه کند. من پیروزی بر آمریکا را دور از دسترس نمی دانم و معتقدم تیم ایران از چنین ظرفیتی برخوردار است که 

تیم آمریکا را شکست بدهد.« در ادامه ماحصل این گفت وگو را می خوانید. 

 محمد شیاع السودانی به تهران می آید
سفرنخستوزیرعراقبهایران
باچاشنیحلمسائلامنیتی

نخست وزیر عراق روز سه شنبه ۸ آذرماه به 
دعوت سیدابراهیم رئیسی، رئیس جمهور ایران 
برای سفری دو روزه راهی تهران خواهد شد و 
با مقامات ارشد جمهوری اسلامی ایران دیدار 
خواهد کرد؛ سفری که به نظر می رسد حل 
پرونده های امنیتی دو کشور در راس محور ها و 

رایزنی های آن خواهد بود. 
  روابط ایران و عراق

شنبه هفته جاری بود که محمد کاظم آل 
صادق، سفیر ایران در بغداد در دیدار با نخست 
وزیر عراق، دعوت رسمی سید ابراهیم رئیسی 
از »محمد شیاع السودانی« برای سفر به تهران 
را به این مقام ارشد عراقی ارائه کرد و بعد از 
این دیدار اعلام شد که السودانی در اواسط 
هفته جاری راهی تهران خواهد شد. این سفر 
دیپلماتیک که در واقع اولین سفر »محمد شیاع 
السودانی« در مقام نخست وزیر عراق به تهران 
است در حالی انجام می شود که این روز ها علاوه 
بر مسائل جاری بین دو کشور طی سال ها، 
حمله های سپاه پاسداران انقلاب اسلامی به 
مقر گروهک های تروریستی در بخشی از اقلیم 
کردستان عراق به یکی از پرونده های مهم در 
روابط دو کشور تبدیل شده است چنان که شاید 
بتوان گفت سایر موضوعات بین تهران و بغداد 
به نوعی تحت حاشیه این موضوع قرار گرفته 
است. مقامات تهران بر این موضوع تاکید دارند 
که تروریست ها در 7۶ مرکز در اقلیم کردستان 
فعال شده اند و سلاح های آمریکایی و اسرائیلی 
را وارد ایران کرده اند چنانکه در این ارتباط 
چهارشنبه هفته گذشته حسین امیرعبداللهیان 
وزیر خارجه ایران ضمن اعلام مطلب فوق گفت: 
ما در هشت هفته گذشته طی دو مرحله در 
تهران و بغداد با مقامات کشور دوست و برادر 
عراق و اقلیم کردستان نشست های متعددی 
برگزار کردیم و توافق های زیادی را برای مقابله با 
این گروه های تروریستی به عمل آورده ایم و در 
همین ارتباط دوستان در حکومت مرکزی عراق 
متعهد شده اند که این گروه های تروریستی را 
که از 7۶ نقطه تحرکاتی را علیه امنیت ما در 
استان های غربی آغاز کرده بودند از این نواحی 
دور کنند و این گروه های تروریستی را خلع 
سلاح کنند. گفت و گو ها در این زمینه انجام 
شده است و ما پیگیر این هستیم که توافقات 
انجام شده اجرایی شود. در راستای پیگیری 
تهران برای حل پرونده موجود بین ایران و 
عراق و اقناع مقامات بغداد برای بسط کنترل 
خود در نواحی مرزی دو کشور برای جلوگیری 
از فعالیت گروه های ذکر شده، مقامات تهران 
بیش از 70 سند درباره مقر ها و مراکز آموزشی، 
تجمعات و جناح های مسلح تروریست ها و 
تجزیه طلب ها ارائه کرده و طرف عراقی نیز پس 
از دریافت این اسناد اعلام کرده است که این 
استاد را بررسی و پیگیری می کند.« در ادامه 
پیگیری های انجام شده برای حل این پرونده 
امنیتی بین دو کشور، در اواخر آبان ماه سردار 
اسماعیل قاآنی، فرمانده سپاه قدس و مسئول 
پرونده عراق در جمهوری اسلامی ایران راهی 
بغداد شد و با مقامات این کشور همسایه از جمله 
رئیس جمهور، نخست وزیر، رئیس پارلمان و... 

عراق دیدار و رایزنی کرد. 
  سفر به تهران

به نظر می رسد که یکی دیگر از پرونده های 
مهم روی میز ایران و عراق غیر از موضوعات 
دوجانبه و تلاش دو کشور برای گسترش 
همکاری های اقتصادی و تجاری، موضوع 
ادامه مذاکرات تهران و ریاض در بغداد باشد. 
تاکنون در طول یک سال و نیم گذشته ۵ دور 
مذاکره بین ایران و عربستان در عراق برگزار 
شده است و مقامات عراقی در تلاش هستند که 
دور ششم این مذاکرات برگزار شود موضوعی 
که به نظر می رسد شرط تحقق آن اجرای 
توافقات صورت گرفته بین دو کشور در دور 
پنجم مذاکرات است چنانکه در این راستا بار ها 
مقامات تهران اعلام کرده اند که آماده برگزاری 
دور جدید مذاکرات با عربستان هستند، به 
شرط اینکه توافقات صورت گرفته در دور 
پنجم اجرایی و عملیاتی شود که البته به گفته 
برخی از تحلیلگران با توجه به انتقادات جدی 
تهران به عملکرد شبکه »ایران اینترنشنال« 
در مورد تحولات داخلی ایران و وابستگی مالی 
این شبکه به برخی از مقامات سعودی به نظر 
می رسد که یکی از پیش شرط ها برای پیشبرد 
مذاکرات بین تهران و ریاض حل مسائل موجود 
بین دو کشور در مورد عملکرد این شبکه 
باشد. در همین راستا پایگاه خبری العربی 
الجدید در گزارشی نوشت که محمد شیاع 
السودانی، نخست وزیر عراق بعد از دریافت 
دعوت رسمی روز سه شنبه راهی تهران خواهد 
شد تا درخصوص مسائل مختلف با مقامات 
ایرانی رایزنی کند، او قرار است اوایل ماه آینده 
میلادی سفری به عربستان داشته باشد تا 
درخصوص از سرگیری مذاکرات تهران و ریاض 
در بغداد و همچنین بازگشت روابط دیپلماتیک 
میان دو کشور با مقامات سعودی گفت وگو کند. 
یک مسئول در دفتر نخست وزیری عراق به 
العربی الجدید گفت: محور رایزنی های السودانی 
در تهران درخصوص ازسرگیری وساطت عراق 
میان ایران و عربستان، مسائل امنیتی مربوط 
به حملات ایران به خاک کردستان مواضع 
تروریست ها، حضور گروه های کرد مخالف نظام 
ایران در خاک کردستان عراق و دیگر مسائل 

امنیتی مربوط به کنترل مرز ها خواهد بود. 

ایران در مقابل آمریکا 
شکست نمی خورد

ناصر ابراهیمی در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

90 درصد از گروه خود صعود می کنیم
با جام جهانی متفاوت و جذابی مواجه هستیم

 بازی های جام جهانی سخت و غیرقابل پیش بینی شده است
 نحوه چینش بازیکنان یکی از عوامل مهم شکست سنگین مقابل انگلیس بود

 با بازگشت تاج به فدراسیون فوتبال مخالف هستم
 ما در آینده به مربی نیاز داریم که بتواند ایران را قهرمان آسیا کند

 هادی حق شناس: 
تأثیرقطعنامهشورایحقوقبشر

براقتصادایران

یک تحلیلگر مسائل اقتصادی در خصوص شرایط فعلی جامعه 
اظهار داشت: متغیرهای اقتصادی مانند تورم، بیکاری و حتی رشد 
اقتصادی هم از بخش واقعی اقتصاد مانند بازار کالا و پول و سرمایه 
متأثر می شوند و هم از متغیرهای غیراقتصادی مانند سیل، زلزله، 
اعتراضات یا تحریم ها. در همین سالجاری هر وقت احساس شد که 
مذاکرات در آستانه نتیجه نهایی است، نرخ ارز کاهشی شد و هر بار 
که چشم اندازی برای احیای برجام وجود نداشت، نرخ ارز بالا رفت؛ 
بنابراین می بینیم که متغیرهای غیراقتصادی کاملا اثرگذار هستند. 
هادی حق شناس بیان کرد: وقتی شورای حقوق بشر سازمان ملل 
قطعنامه ای علیه ایران صادر می کند، چشم اندازی منفی در اقتصاد 
ایجاد می شود. گفته می شود قرار است کمیته ای حقیقت یاب از 
سوی این شورا شکل بگیرد تا به اوضاع حقوق بشری در ایران را 
بررسی کند و اگر ایران در این زمینه همکاری نکند موضوع به 
شورای امنیت می رود. وی افزود: فارغ از اینکه نتیجه تمام اینها 
چه شود، اما مشخص است که اثرات منفی اقتصادی برای ایران 
به بار می آورد. در موضوع برجام هم به همین شکل و حالا که هم 
ایران و هم طرف های غربی اقدامی برای احیای برجام نمی کنند و 
چشم انداز پیش رو این است که فعلا برجام احیا نمی شد، پیامی که 
مخابره می شود این است که به این زودی ها هم صادرات نرمال و 
البته نقل و انتقال عادی پول برای ایران شکل نخواهد گرفت. علاوه 
بر همه اینها بپذیرفتن FATF از سوی ایران و واردشدن نام ایران 
در لیست سیاه FATF را هم بیفزاییم که عملا عرصه ارز و انتقال 
پول را برای ما سخت کرده است تا جایی که اتاق بازرگانی اعلام 
می کند که حتی برای نقل و انتقال پول به عراق هم دچار مشکل 
هستیم. این تحلیلگر همچنین بیان کرد: تحلیل رفتار دولت 
هم در این بین مهم است. وقتی به هر دلیلی منابع لازم محقق 
نمی شود، رشد نقدینگی بالا می رود. در یک سالی که گذشت 
3۵درصد رشد نقدینگی داشتیم بدون اینکه رشد اقتصادی رخ 
داده باشد. شعارهایی که دولت هم داد محقق نشد مثل ساخت 
یک میلیون مسکن در هر سال یا ایجاد یک میلیون شغل. واقعیت 
این است که عملکرد دولت متناسب با شعارهایش نبود. مردم هم 
در شرایطی که پناهگاه مناسبی برای سرمایه خود پیدا نکنند به 
سمت خرید طلا و ارز می روند و امروز می بینیم با تمام حمایت هایی 
که دولت از بورس می کند اما بورس هم پناهگاه خوبی برای سرمایه 
مردم قلمداد نمی شود زیرا بخشی از عملکرد شرکت های حاضر 
در بورس صادرات است و به دلیل عوامل مذکور صادرات برای 
شرکت ها وضعیتی عادی ندارد. حق شناس در پایان در پاسخ به 
این پرسش که چقدر ادعای دولت مبنی بر کاهش 20درصد تورم از 
سال1400 تاکنون درست است، گفت: »از خردادماه به این سمت 
تورم خوراکی ها کمتر از 70درصد نبوده است، تورمی که بیشتر 
بر زندگی دهک های پایین اثر می گذارد. مسکن از حداقل متری 
32میلیون تومان در تهران به 40 و چندمیلیون رسیده است. دولت 
باید ببیند دولت قبل در سال اول کاری اش چقدر تورم داشت و 
در سال سوم و چهارمش چقدر داشت. تورم در سال های 9۵ و 9۶ 
تک رقمی شد چرا چون در عرصه بین المللی توفیقاتی به دست 
آوردیم. دولت باید بپذیرد که تا زمانی که تحریم ها وجود دارد و تا 
زمانی که نقل و انتقال پولی در عرصه بین المللی برای ایران عادی 

نشود، نمی توان مشکلات کلان اقتصادی را رفع کرد. 


